
CC BY-NC

5

ОТ РЕДАКЦИИ | EDITOR’S NOTE

Уважаемые читатели!
Перед Вами первый номер журнала «Социальные науки и детство». Журнал является 

междисциплинарным, и его миссия, прежде всего, состоит в стимулировании междисци-
плинарных исследований в сфере детства и аккумуляции наиболее значимых результатов 
о развитии современных детей, накопленных в социальных науках.

В задачи журнала входят:
•	 консолидация интеллектуальных сил научно-профессионального сообщества в на-

шей стране и за рубежом вокруг задачи изучения феномена детства;
•	 обеспечение отечественных и зарубежных психологов, педагогов полноценной про-

фессиональной информацией теоретического, методологического и методического харак-
тера в области обеспечения благополучия детей, подростков, молодых людей;

•	 обеспечение специалистов социальной сферы актуальной и полезной информаци-
ей о возможностях применения доказательного подхода в социальной, в том числе об-
разовательной сфере, технологиями научной верификации собственных практик. Данное 
направление особенно актуально в связи с созданием в Российской Федерации реестра 
лучших социальных практик на основе единых критериев оценки (п. 129 Плана меропри-
ятий Десятилетия детства);

•	 фасилитация межотраслевого и международного сотрудничества и интеллектуаль-
ного обмена в полидисциплинарной области детства и защиты прав детей.

Динамичность, непредсказуемость, информационная насыщенность, появление новых 
технологий, как открывающих широкий спектр возможностей для развития и самореали-
зации, так и создающих новые риски, — все это быстро меняет специфику социальной 
ситуации развития современного детства. В журнале будут публиковаться как популяци-
онные, лонгитюдные научные исследования в области детства, так и поисковые работы, 
помогающие раскрыть современный портрет ребенка — психологический, физиологиче-
ский, социальный и даже «цифровой». Все это — оригинальные научные статьи, научные 
обзоры, научные рецензии, отзывы. Вместе с этим журнал планирует публикацию инфор-
мации о социальных практиках, программах, проектах, методах, технологиях, применяе-
мых в работе с детьми разных категорий.

В соответствии с задачами структура журнала включает следующие базовые рубрики:
•	 Исследования феноменов современного детства в разных социальных науках (исследо-

вания в области психологии, педагогики, физиологии, социологии, управления и пр.) входят в 
рубрики в соответствии с направлениями науки: «Психология развития», «Возрастная психо-
логия», «Педагогическая психология», «Междисциплинарные исследования» и другие.

•	 Рубрика «Детское благополучие» посвящена изучению разных аспектов благопо-
лучия детей, включая субъективное благополучие в разных условиях развития и жизни 
ребенка, рассмотрению его как социально-психологического феномена.

•	 Рубрика «Доказательный подход в сфере детства» включает описание практик, про-
шедших научную верификацию.
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•	 Рубрика «Голос ребенка» посвящена исследованиям и практикам учета мнения де-
тей при принятии решений, затрагивающих их интересы, и участию самих детей в оцен-
ках оказываемой им помощи и поддержки. Это одно из четырех основных прав ребенка, 
закрепленных в Международной Конвенции о правах ребенка, которое в сегодняшнем 
мире звучит голосом ребенка как «ничего для нас без нас».

•	 Рубрика «Профессиональные компетенции специалистов в сфере детства» посвя-
щена современным подходам к подготовке и повышению квалификации специалистов, 
где обучение построено на кейсах, включающих практики с доказанной эффективностью.

•	 Рубрика «Аналитические обзоры» содержит анализы статистических данных, ре-
зультатов мониторингов в области детства, федеральных и региональных дорожных карт, 
а также обзоры диссертационных исследований, круглых столов, конференций, касаю-
щихся проблем детства.

К целевой аудитории журнала можно отнести научных работников, занимающихся ис-
следованиями в сфере детства, специалистов-практиков, работающих с детьми разных кате-
горий и статусов, их семьями, преподавателей системы общего, среднего и высшего образо-
вания, руководителей разных уровней, принимающих решения, некоммерческие социально 
ориентированные организации и фонды, а также студентов и родительское сообщество.

Редакция убеждена в том, что специалисты социальной сферы, работающие с различными 
проблемами детей, оценят новую дискуссионную площадку, где станет возможным професси-
онально и адресно обсуждать особенности современного детства, содействовать формирова-
нию культуры доказательного подхода в оценке эффективности социальных практик работы с 
детством, что особенно востребовано сейчас в условиях новых рисков и социальных перемен.

Главный редактор, доктор психологических наук, профессор Г.В. Семья

Dear Readers!
I am delighted to welcome you to the first issue of the journal «Social Sciences and Child-

hood». The journal is interdisciplinary and its mission, first of all, is to stimulate interdisciplinary 
research in the field of childhood and to accumulate the most significant results on the develop-
ment of modern children, accumulated in the social sciences.

The objectives of the journal include:
•	 consolidation of the intellectual forces of the scientific and professional community in our 

country and abroad around the task of studying the phenomena of childhood;
•	 providing domestic and foreign psychologists and teachers with comprehensive profes-

sional information of a theoretical, methodological and methodical nature on the welfare of 
children, adolescents and young people;

•	 providing social specialists with relevant and useful information about the possibilities 
of applying the evidence-based approach in the social, including educational, sphere, with tech-
nologies for scientific verification of their own practices. This direction is especially relevant in 
connection with the creation in the Russian Federation the Register of best social practices based 
on common evaluation criteria (p. 129 of the Action Plan for the Decade of Childhood);

•	 facilitating cross-sectoral and international cooperation and intellectual exchange in the 
multidisciplinary field of childhood and the protection of children’s rights.
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Dynamism, unpredictability, information saturation, the emergence of new technologies that open 
up a wide range of both opportunities for development and self-realization, and create new risks — all 
this is rapidly changing the specifics of the social situation of the development of modern childhood. 
The journal will publish both population-based, longitudinal scientific research in the field of child-
hood, as well as research papers that help to reveal the modern portrait of a child — psychological, 
physiological, social, and even «digital». All these are original scientific articles, scientific surveys, sci-
entific reviews, reception. Also the journal plans to publish information on social practices, programs, 
projects, methods, technologies used in working with children of different categories.

In accordance with the objectives, the structure of the journal includes the following basic 
sections:

•	 Studies of the phenomena of modern childhood in various social sciences (research in the 
field of psychology, pedagogy, physiology, sociology, management, etc.) are included in the sec-
tions in accordance with the directions of science: «Developmental Psychology», «Age-related 
Psychology», «Educational Psychology», «Interdisciplinary Research” and others.

•	 The section «Children’s well-being» is devoted to the study of various aspects of the well-
being of children, including subjective well-being, in different conditions of development and 
being of a child, considering it as socio-psychological phenomena.The section “Evidence-Based 
Approach in the Field of Childhood” includes a description of scientifically verified practices.

•	 The “Voice of the Child” section is devoted to research and practice of taking children’s 
opinions into account when making decisions that affect their interests and the participation of 
children themselves in assessing the assistance and support provided to them. This is one of the 
four basic rights of the child, enshrined in the International Convention on the Rights of the Child, 
which in today’s world sounds like the voice of a child, as “nothing for us without us”. The journal 
invites teachers, psychologists, sociologists, lawyers and other specialists, both theoreticians and 
practitioners, to discuss the participation of children in solving issues affecting their interests.

•	 The section «Professional Competencies of Specialists in the Field of Childhood» is de-
voted to modern approaches to training and advanced training of specialists, where training is 
based on cases that include practices with proven effectiveness.

•	 The section «Analytical Reviews» contains analyzes of statistical data, monitoring results 
in the field of childhood, federal and regional road maps, reviews of dissertation research, round 
tables, conferences on childhood problems. In this section, it is planned to publish various state 
concepts regarding systemic changes in the system of protecting children’s rights. All these is-
sues will be analyzed from the perspective of developmental needs and interests of children.

The target audience of the journal includes researchers engaged in research in the field of 
childhood, practitioners working with children of different categories and statuses and their 
families, teachers of the system of general, secondary and higher education, decision-making 
leaders of different levels, non-profit socially oriented organizations and foundations, as well as 
students and the parenting community.

We are convinced that specialists in the social sphere working with various problems of children 
will appreciate the new discussion platform, where it will become possible to professionally and to 
discuss specifically the features of modern childhood, to support the promotion of a culture of evi-
dence-based approach that particularly relevant with the effectiveness of social practices of working 
with childhood, which is especially in demand now in conditions of new risks and social changes.

Chief Editor, Doctor of Psychology, Professor Galina V. Semya


